



جامعة الموصل
كلية التربية للعلوم الإنسانية
قسم التاريخ

الشيخ إبراهيم بن محمد الراوي الرفاعي دراسة في آرائه
الفكرية ومواقفه من الأحداث السياسية الداخلية والخارجية
(١٨٥٩-١٩٤٥)

براء صبحي محمود الاسود

رسالة ماجستير
التاريخ/تاريخ حديث

بإشراف
الاستاذ

الدكتور عباس عبدالوهاب علي آل صالح

المستخلص بلغة الرسالة

يعد تسليط الضوء على الشخصيات من المسائل المهمة في الدراسات التاريخية والتي من خلالها نتعرف على علماء وقادة العصور السابقة واثارهم وتوجهاتهم وتأثيرها في الحياة العامة ، ومن هنا جاء اختيار موضوع دراستنا لنسلط الضوء على شخصية عراقية مارست نشاطاً فكرياً وسياسياً متمثلتاً بإبراهيم الراوي ، فقد اردت دراسة هذه الشخصية للوقوف على اهم التوجهات والافكار التي تمتع بها الراوي ، لاسيما ان الدراسات العراقية لم تعط اهتماماً بارزاً ودراسة وافية لدوره وتوجهه بالرغم من شهرته في اواخر القرن التاسع عشر الى اواسط القرن العشرين ، بوصفه من كبار علماء بغداد آنذاك ، فضلاً عن قيادته الدعوة الإصلاحية مجاهداً بالقلم مناقضاً كل فكرة تتعارض مع تعاليم الدين الاسلامي الذي يمثل شريحة كبيرة من المجتمع العراقي، كما لم اجد دراسة اكااديمية تطرقت الى هذه الشخصية في الجامعات العراقية .

ولإعطاء صورة واضحة عن الموضوع فقد قسمت الدراسة على مقدمة وثلاثة فصول وخاتمة ، فضلاً عن مجموعة من الملاحق ، إذ كُرس الفصل الاول لدراسة نشأة ابراهيم الراوي وتكوينه الفكري والديني والعمل الدعوي والتعريف بشخصية الراوي من خلال رئاسته مشيخة جامع السلطان علي في بغداد والتي بدأت عام 1887 ، فضلاً عن رئاسته المجلس العلمي في وزارة الاوقاف العراقية عام 1920 وتأسيسه لجمعية الهداية الإسلامية عام 1930 ، وخُتم الفصل بمؤلفات الراوي لإعطاء صورة واضحة عن طبيعة محتوى كل مؤلف من مؤلفاته.

اما الفصل الثاني فقد أفرد لدراسة اراء ابراهيم الراوي الفكرية وموقفه من بعض القضايا العقائدية والنظريات العلمية الغربية وبعض القضايا الاجتماعية التي كان يعاني منها المجتمع العراقي آنذاك ، كما تضمن الفصل دراسة لدور الراوي في توحيد الصف الاسلامي والرد على الوهابية وعلى من يشكك في عقيدة المسلمين، كما اشار الفصل على الرد على القاديانية في مسألة النبوة ودلائل تكذيبهم ، فيما خصص الفصل الثالث لدراسة مواقفه من الاحداث السياسية للراوي للأعوام 1887-1945 فقد اشار الفصل الى علاقته بالدولة العثمانية وموقفه من جمعية الاتحاد والترقي والجمهورية التركية ، فضلاً عن مواقفه من بعض الجوانب السياسية في العراق ، منها فيما يخص تشكيل الحكومة العراقية المؤقتة عام 1920 وموقفه من هجوم الوهابيين على العراق عام 1922 ، ثم بيان موقفه من الحرب البريطانية العراقية عام 1941 ، وختم الفصل بمواقف الراوي من بعض القضايا العربية المتمثلة في السياسة الاستعمارية البريطانية في فلسطين عقب اعلان وعد بلفور عام 1917 ، واخيراً موقفه تجاه قانون الظهير البربري الذي اصدرته فرنسا عام 1930

، اما المبحث الثالث فاحتوت على دور الشيخ ابراهيم الراوي السياسي (22 تموز 1912- 13 ايار 1919م).

Abstract

Shedding light on personalities is one of the important issues in historical studies, through which we get to know the scholars and leaders of previous eras, their effects, their orientations, and their impact on public life. Hence the choice of the subject of our study to shed light on an Iraqi personality who practiced intellectual and political activity represented by Ibrahim Al-Rawi. I looked forward to studying this personality. Because I found it necessary to find out the most important trends and ideas that the narrator enjoyed, especially since the Iraqi libraries did not give a prominent interest and adequate study of his role and orientation despite his fame in the late nineteenth century to the middle of the twentieth century as one of the great scholars of Baghdad at that time, in addition to his leadership of the reformist call as a mujahid. With the pen, contradicting every idea that contradicts the teachings of the Islamic religion, which represents a large segment of Iraqi society, just as I have not found an academic study dealing with this personality in Iraqi universities so far. The first is to study the upbringing of Ibrahim al-Rawi, his intellectual and religious formation, advocacy work, and introducing the personality of the narrator through his presidency of the Sheikdom of the Sultan Ali Mosque in Baghdad, which began in 1887, as well as his presidency of the Scientific Council in the Iraqi Ministry of Endowments in 1920, and his founding of the Islamic Guidance Association in 1930. The chapter concludes with the narrator's writings to give a clear picture. About the nature of the content of each of his authors. The second chapter was singled out to study the intellectual views of Ibrahim al-Rawi and his position on some ideological issues, Western scientific theories, and some social issues that the Iraqi society was suffering from at that time. Whoever questions the belief of Muslims, as the chapter referred to the response to the Qadianis in the matter of the Prophethood and the evidence of their denial, while the third chapter was devoted to studying the political positions of the narrator for the years 1887-1945. Politics in Iraq, including with regard to the formation of the Iraqi interim government in 1920 and his position on the Wahhabi attack on Iraq in 1922 and then explain his position on the British-Iraqi war in 1941 and conclude the chapter with the positions of the narrator's positions on some Arab issues represented in Britain's colonial policy in Palestine after the declaration of the Balfour Declaration in 1917 and finally his position on the barbaric back law issued by France in 1930

University Of Mosul
College Of Education For Humanities
Department Of History



**Sheikh Ibrahim bin Muhammad al-Rawi
al-Rifai, a study of his intellectual Views
and stances on internal and external
political events (1859-1945)**

Baraa Subhi Mahmoud Al-aswad

Master Thesis

History/Modern History

Supervised By

Professor

Dr. Abbas Abdelwahab Ali Al Saleh